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Hvad vi arbejder med

Indvirkning på vores branche‐ og forretningspolitiske 
spørgsmål. At fremme industriel konstruktion. At 
styrke medlemmernes marked og rentabilitet. Til 
forskning og udvikling, der understøtter 
virksomheder. At udvikle faglitteratur og skabe 
kompetenceudvikling. At sikre rekruttering og 
fremme branchen som en attraktiv karrierearena. At 
bidrage til den højest mulige sikkerhed i alle faser af 
værdiskabelse, fra projektudvikling til 
implementering

Ny konkurrenceevne gennem miljøforbedring og 
politikudformning 
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Å utvikle betongindustrien, 
og samtidig forstå hele bildet 
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I Norge utgjør utslippene fra sementproduksjon 2 prosent av de nasjonale klimagassutslippene, mens produksjon av 
sement globalt kan stå for opptil åtte prosent av de globale menneskeskapte utslippene av klimagass. Forbruket av 
sement er ventet å øke sterkt i tiårene fremover. En fangst og lagringsløsning for CO2 fra sementproduksjon vil derfor 
kunne være av stor internasjonal betydning. Innovasjon i sement‐ og betongindustien bærer seg ikke selv, 
kommunikasjon og politikkutvikling hører med. 
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Handler også om kommunikasjon og 
politikkutvikling

Bidra til grønne politikker

Påvirke det offentliges indkøbspolitik

Påvirke lovgivning

Påvirke de politiske partiers programområde for 
miljø og regional udvikling.

Bidra til utvikling av mer miljøeffeltive betongløsninger
Påvirke det offentlgie til å bruke LCA som beslutningesverktøy
Påvirke lovgivningen slik at konkurransen blir fair og transparent igjen
Påvirke de som former politikk til å lage en arena for konkurranse som innovasjonsmotor. 

4



I baggrunden for forslaget finder man Norges 
Skogeierforbund og Brancheorganisationen 
Treindustrien 

Påstand: 50% reduktion af 
klimagasser

Oppositionspartierne 
på Stortinget foreslår, 
at det nye 
regeringskvarer 
bygges i massivt træ.

Byggematerialer er politikk i Norge 

Miljørådgivere råber alarm i medierne, 
føler sig misbrugt

Høring på Stortinget, ændret
beslutning. Man vil stadig stole på 
arkitekterne og ingeniørerne

I forbindelse med opførelsen af   nyt regeringskvartal foreslog opposiƟonsparƟerne på StorƟnget at bygge hele 
komplekset i massivt træ. I baggrunden finder du brancheorganisationen fra skov‐ og træindustrien og den statsejede 
virksomhedsinnovation norge. Som et argument for at opbygge det nye regeringskvartal i massivt træ hævdes det, at 
man kunne spare 50% drivhusgasemissioner ved at bygge i træ i stedet for andre byggematerialer. 
Drivhusgasregnskabet fra et lille plejehjem i Bergen blev brugt som reference. Klimarådgiverne bag denne 
drivhusgasregnskab osv følte sig misbrugte og råbte alarm i medierne. Stortingets høring efter dette resulterede i, at 
arkitekter og ingeniører stadig fik lov til at beslutte, hvad bygningerne skal bygges i. Denne sag er en illustration af 
implementeringskraften træ‐ og skovindustrien har når de skal realisere deres forretningspolitik.
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Kunnskapsbasert utvikling, oppmuntre til åpen, fair 
konkurranse om de miljøambisiøse byggeprosjektene

Tiltak 1: Benchmark som konkurranseparameter
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2012 - 2020

Ca 2010 det først eregnearket (SPENNCON Conosolis)
2012 den første EPD generatoren, Europa ville fremdeles ha generiske EPDer for betong
1012 – 2020 benchmarking som driver for forbedring
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Kunnskapsbasert utvikling, oppmuntre til åpen, fair 
konkurranse om de miljøambisiøse byggeprosjektene

Tiltak 2: LCA som verktøy, problematisere 
«referansebygget» Integrasjon mellom EPD og BIM
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Klepp kommune bygger en ny skole som en nulenergibygning i massivt træ. Massivt træ er 
valgt for at kunne nå målet om et 50% reduceret CO2-fodaftryk i forhold til 
referencebygninger.

Multiconsult har et kvantificeret forprojekt fra en arkitekt til en referencebygning i 
overensstemmelse med TEK 17-kravene

Værktøjer: OneClickLCA.
Referencebygning: 1652 
Massivt træprojekt: 957 
Forskel: 695 Reduktion: 42%

Kleppeloen skulle i massivt træ skabe interesse og efterspørgsel efter massivt træ i 
regionen. Rogaland er kendt for Block Berge Bygg, Spenncon AS og andre som i mange år 
har forsynet hele landet med betonelementer og huldæk. Efterspørgslen efter massivt træ vil 
enten åbne op for nye spillere eller føre til omstrukturering for lokale totalentreprenører.

Problemet med lite transparente LCA 
verktøy og referansebygget
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BIM‐verktøy EPD‐generator

EPD is 
defined

1
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Download EPD‐values
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Analysis report

Real time EPD declaration of structure in LCA analysis (2018-2020)
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Kunnskapsbasert utvikling, oppmuntre til åpen, fair 
konkurranse om de miljøambisiøse byggeprosjektene

Tiltak 3: Forskning, sammenligne epler med epler
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Forskning på 4, 8 og 16 etg kontorbygg

Forstudie sommeren 2018 indikerte at man 
bruker 40 – 100% mer (volum) CLT/Limtre 
for å ta de samme lastene som en 
betongelementkonstruksjon.

Forstudien viste også at fundamentering 
ville bli mer omfattende på typisk norsk 
byggegrunn.
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• Like prinsipper for bærende konstruksjoner for CLT 
(massiv)tre- / prefabrikkerte betongelementer

• Grunnplan 15,9x50,4 = 801 m²

• Prosjektet ble satt ut til tre aktører;
• Norsk Institutt For Bærekraftsforskning (LCA)
• Arcon AS – Arkitekter og rådgivende ingeniører (statikk og 

arkitektur)
• Aas-Jacobsen AS rådgivende ingeniører (uavhengig kontroll av 

statikk, brann og lyd)

Forskning på 4, 8 og 16 etg kontorbygg

14



Hva er inkludert i klimagassregnskapet?
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CLT from Splitkon

SSAB Hybrit kan nulle 
ut utslippene fra K stål

Effekten av 
karbonatisering og 
CCS er ikke medtatt
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"Forskningsrapporten om kontorbygninger 
gav os ny viden om beton, specifikt 
resulterede den i, at den nye brandstation 
blev redesignet fra massivtræ til 
præfabrikeret beton"

Beslutningstager xxyy
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Kunnskapsbasert utvikling, oppmuntre til åpen, fair 
konkurranse om de miljøambisiøse byggeprosjektene

Tiltak 4: Disruptiv utvikling av forretningsområdene
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Norsk produksjon Import

Hulldekke i norske byg

Ca 55 millioner kvm hulldekke 1073 ‐ 2019
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Ombruk av hulldekker 
• Bygg R4 i Regjeringskvartalet ble ført opp med 

betongelementer fra Contiga Moss (1986)
• Man sitter fremdeles på dokumentasjon fra 

prosjektet

• Formålet med prosjektet
• Utrede et system/prosess for ombruk av 

hulldekkelementer fra Regjeringskvartalet til Oslo 
Storbylegevakt

• Bruke dette til å gjøre investeringsbeslutningen
• Arbeide for å formalisere systemet/prosessen 

Vi har testet noen av dekkene og bevist at de holder svært god kapasitet (opp mot 200% av teoretisk kapasitet)
Disse dekkene skal nå foredles på fabrikken i Moss (kappes, støpe inn løft o.l.) og leveres på byggeplass til Oslo 
Storbylegevakt med oppstart i uke 49 2020. 
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• Utredning av prosess for ombruk
• Verifisering av prosess og kontrollsystem
• Standardisert metode?
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Ombrukshulldekker fra Regjeringskvartalet 
til bruk i Oslo Storbylegevakt
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amsterdam rettsbygning – gjenbruk av betongelementer
Arkitektkontoret cepezedprojects | menno rubbens
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